

dvbdebate.com facebook.com/dvb.debate Twitter@dvbdebate

“ဒီဗီဘီ ဒီဘီဘီ”အခြေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို DVB Multimedia Group ကနေ အပတ်စဉ် စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးကာ ဒီဗီဘီ ရုပ်သံလိုင်းမှတစ်ဆင့် ထုတ်လွှင့်ပေးနေတာဖြစ်ပါတယ်။

DVB TV		DVB RADIO	
Sunday	7.15 pm	Saturday	Evenings
Monday	1.15 am / 7.15 am / 1.15 pm	Sunday	Mornings
Wednesday	8.45 pm	DVB ONLINE	
Thursday	2.45 am / 8.45 am / 2.45 pm	dvbdebate.com	24/7
Friday	8.45 pm	facebook.com/dvb.debate	
Saturday	2.45 am / 8.45 am / 2.45 pm	twitter @dvbdebate	

DVB Debate ဟာ အတွေးမြင်အယူအဆများ ဖလှယ်ကာ လွတ်လပ်စွာ သဘောထားကွဲလွဲနိုင်ရန်၊ အပြန်အလှန်နားလည်မှုများ ဖန်တီးတည်ဆောက်ရန်၊ မြန်မာ့အနာဂတ်ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာများကို အဖြေရှာနိုင်စေရန်နှင့် လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားမှုတွေကို လက်ခံပေးနိုင်တဲ့ အခြေအတင်ဆွေးနွေးခြင်း ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေရန် ရည်ရွယ်ပါတယ်။ အဖွဲ့အနေဖြင့် အခြား မီဒီယာများနှင့် ဆွေးနွေးပွဲ အသင်းအဖွဲ့များကိုလည်း ယခုလို ပွင့်လင်းတဲ့ အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲများမှာ ပါဝင်လာဖို့ ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်များ၊ သတင်းဓာတ်ပုံများနှင့် ကာတွန်းများကို ရုပ်သံရိုက်ကူးအပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီ ဒီဘီဘီ၏ ဖေ့ဘုတ် စာမျက်နှာနှင့် ဝက်ဘ်ဆိုဒ်များမှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းရှိ အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်များကို ဝံ့ပိုးကူညီမှုများ ပြုလုပ်နိုင်ရန်အတွက်လည်း DVB Debate မှာ ရန်ပုံငွေများရှိပါကြောင်း အသိပေးလိုပါတယ်။

DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
What is the impact of drug abuse?
 ဆိုတာပဲဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပြုလိုသည်များ၊ အကြံပေးလိုသည်များနှင့် မေးခွန်းများ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ၀၁ ၂၉၂၇၄၃ သို့ဆက်၍ဖြစ်စေ၊ debate@dvb.no သို့ဖြစ်စေ ဆက်သွယ်၍ အဖွဲ့ဝင်တဦးဦးထံသို့ မေးမြန်းနိုင်ပါသည်။

This week's topic is DRUG ABUSE

Historical context:

၂၀၀၃ ခုနှစ်ထိ မြန်မာနိုင်ငံဟာ ဘိန်းဖြူချက်လုပ်ရာမှာ အဓိကပစ္စည်းဖြစ်တဲ့ဘိန်းကို ကမ္ဘာ့အများဆုံး ထုတ်လုပ်တဲ့ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေဖြစ်တဲ့ ထိုင်း၊လာအိုနိုင်ငံတို့နဲ့အတူ မြန်မာနိုင်ငံဟာ ရွှေကြိုဂံဒေသရဲ့ တစ်ဝတ်တပိုင်းဖြစ်လာခဲ့ပါတယ်။ ဒီဒေသဟာ ဘိန်းစိုက်ပျိုးခြင်းဖြင့် ကမ္ဘာ့ဘိန်းဖြူထုတ်လုပ်မှုကို မီးလောင်ရာလေပင့်လုပ်နေတဲ့ဒေသအဖြစ် နာမည်ဆိုးနဲ့ကျော်ကြားတဲ့ ဒေသပါ။

ဘိန်းစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်ဖို့ လိုက်ဖက်တဲ့ရာသီဥတုနဲ့မြေအနေအထားတွေရှိရာ ရှမ်းနဲ့ကချင်ရဲ့ နယ်စပ်ဒေသတွေမှာ ငှက်ဖျားကနေ ပိုက်အောင့်တာအဆုံး ရောဂါအမျိုးမျိုးကုသရာမှာ ဟိုးအရင်ကတည်းက ဘိန်းကိုအသုံးပြုခဲ့ပါတယ်။ ဒီဒေသမှာ ဆယ်စုနှစ်နဲ့ချီပြီးဖြစ်ခဲ့တဲ့ ပြည်တွင်းစစ်ကြောင့် ဘိန်းဟာ စစ်ဒဏ်ခံဒေသတွေအဖို့ စီးပွားဖြစ် စိုက်ပျိုးတဲ့သီးနှံဖြစ်လာသလို တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် တပ်ဖွဲ့တွေ၊ အစိုးရရဲ့ပြည်သူ့စစ်တွေနဲ့ မြန်မာစစ်တပ်အဖို့ ပင်ငွေအရဆုံး ရင်းမြစ်ဖြစ်လာခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၉၀ ခုနှစ်များမှာ ကုလသမဂ္ဂက ဒီဒေသရဲ့ ဘိန်းစိုက်ပျိုးမှုကို အမြစ်ဖြတ်ချေမှုန်းရေးအတွက် အရေးပါတဲ့ပဏာမခြေလှမ်းတစ်ခုကို မြန်မာနိုင်ငံမှာ စတင်ခဲ့ပါတယ်။ မြန်မာအစိုးရကလည်း ဘိန်းတိုက်ဖျက်ရေးအတွက် သန်းပေါင်းများစွာအကုန်အကျခံတာမို့ (ကုလသမဂ္ဂမူးယစ်ဆေးနှင့် မှုခင်းဌာနရဲ့ ကိန်းဂဏန်းများအရ) ၉၀ ခုနှစ်များရဲ့ နှောင်းပိုင်းနှစ်တွေမှာ ဘိန်းစိုက်ပျိုးမှုဟာ မြန်မာနိုင်ငံမှာ တစ်ဖြည်းဖြည်းကျဆင်းသွားခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ဒီလိုကျဆင်းမှုဟာ ကာလတိုလောက်ပဲခံလိုက်ပြီး ဆေးဝါးထုတ်လုပ်ရေးလုပ်ငန်းတွေက တရားမဝင်မူးယစ်ဆေးဖြစ်တဲ့ မက်သန်ဖတ်တမင်း စိတ်ကြွဆေးတွေကို အမြောက်အများထုတ်လုပ်လာချိန်မှာတော့ နှစ်အနည်းငယ်အတွင်းမှာပဲ ဘိန်းစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်မှုဟာ ပြန်လည်အားကောင်းလာပါတော့တယ်။ အခုခါမှာ မြန်မာနိုင်ငံဟာ ဘိန်းပါတဲ့ဆေးဝါးတွေ မက်သန်ဖတ်တမင်းစိတ်ကြွဆေးတွေထွက်ရှိရာ ပင်ရင်းနိုင်ငံများအနက် တစ်နိုင်ငံဖြစ်ပြီး အာဖဂန်နစ္စတန် ပြီးရင် ကမ္ဘာမှာဒုတိယအကြီးဆုံး ဘိန်းစိုက်တဲ့နိုင်ငံဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလိုထုတ်လုပ်မှုကြောင့် နိုင်ငံတွင်းက မူးယစ်ဆေးစွဲမှုပြဿနာကို ပိုမိုဆိုးဝါးလာစေသလို ဒီပြဿနာကိုလည်း ထိထိရောက်ရောက် ဖြေရှင်းတာမျိုးမတွေ့ရသေးပါဘူး။

Facts and Figures:

- မြန်မာနိုင်ငံဟာ ၁၉၆၁ ခုနှစ် ကုလသမဂ္ဂမူးယစ်ဆေးဝါးတိုက်ဖျက်ရေးသဘောတူစာချုပ်ကို ပထမဆုံးလက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့တဲ့နိုင်ငံတွေထဲမှာ အပါအဝင်ဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။
- UNOCD ရဲ့ စစ်တမ်းတွေအရ မြန်မာဟာ စိုက်ပျိုးမြေဧရိယာရဲ့ ၂၃ ရာခိုင်နှုန်းကို တရားမဝင် ဘိန်းစိုက်ပျိုးရာမှာ အသုံးပြုတဲ့အတွက် ဘိန်းထုတ်လုပ်မှုမှာ ကမ္ဘာ့ဒုတိယအများဆုံးနိုင်ငံဖြစ်ပြီး ကမ္ဘာ့ဘိန်းထုတ်လုပ်မှုရဲ့ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းရှိတယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

- ဒီနှစ်မှာတော့ မြန်မာ၊ လာအိုနဲ့ ထိုင်းနယ်စပ်က ရွှေကြိုဂံဒေသမှာ ဘိန်းထုတ်လုပ်မှုဟာ ၂၂ ရာခိုင်နှုန်းထိမြင့်တက်လာပြီး မြန်မာနိုင်ငံဘက်က ၁၃ ရာခိုင်နှုန်းရှိတယ်လို့ဆိုပါတယ်။
- ဘိန်းဖြတ်ရာမှာ မက်သန်အစားထိုးကုထုံးအစီအစဉ်ကို မြန်မာနိုင်ငံမှာ ၂၀၀၆ခုနှစ် မတ်လမှာ စတင်ခဲ့ပါတယ်။
- UNODC ရဲ့ စာရင်းတွေအရ မြန်မာ့ ဘိန်းစိုက်ပျိုးမှုရဲ့ ၉၂ရာခိုင်နှုန်းဟာ ရှမ်းပြည်နယ်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

Points of view:

"ဘိန်းမစိုက်ချင်ပါဘူး။ ဥပဒေနဲ့ဆန့်ကျင်တဲ့အလုပ်ဖြစ်သလို ဒီမူးယစ်ဆေးတွေကြောင့် ကိုယ့်ကလေးတွေ ထိခိုက်နိုင်တယ်ဆိုတာ နားလည်ပြီးသားပါ။ ပင်ငွေပိုရနိုင်မယ့်နည်းလမ်းမတွေ့ရင်တော့ ဘိန်းစိုက်တဲ့ဘက်ပဲဦးလှည့်သွားမှာတော့ အသေအချာပဲ။"လို့ ဘိန်းစိုက်တောင်သူ Awa Wadda ကပြောပါတယ်။

"မူးယစ်ဆေးမရှိတဲ့ နိုင်ငံ ရယ်လို့ မရှိပါဘူး။"လို့ မူးယစ်ဆေးဝါးအလွဲသုံးမှုထိန်းချုပ်ရေး ဗဟိုကော်မတီဝင် ဦးမြင့်သိန်းကဆိုပါတယ်။

"ကျမမောင်လေးဆိုရင် မူးယစ်ဆေးသုံးလို့ ဆုံးသွားတာပါ။ နောက် အစ်ကိုတစ်ယောက်ဆိုရင် လူရှုပ်တောင်မပေါ်တော့ပါဘူး။"လို့ အရင်က ဆေးစွဲခဲ့သူ မူးယစ်အရာရှိဟောင်း Naw San ကပြောပါတယ်။

"စီမံကိန်းနဲ့ လျော့ချရေး လုပ်တာ တိုးလာတယ်ဆိုရင် ညံ့လို့၊ အားနည်းချက်တွေ ရှိလို့" (သူရဦးရွှေမန်းပြည်သူ့လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ)

Information Links:

- www.unodc.org
- www.dea.einnews.com/country/myanmar
- www.moh.gov.mm
- www.aseanapol.org
- www.ccdac.gov.mm
- www.dvb.no